
53. É V F O L ÍA M 3 3 — 3 4 .  S Z A .M io3v . i)i:< i :n n i :u  30 .' ' % »  0:

v w  ■  ■

VENDÉGLŐSÖK LAPJA
(VKWUÉCILO-, HSKÁLLÓ-, KÁ.VÉNIPAK1 ÉN KÖK«AZI>ANÁ«I SZAKLAP)

M. klr. postatakarékpénztár csekkszáma 45.255 
Megjelenik ha vonta 6-én. E l ő f i z e t é s i  d í j  
fé lé v re  R pengő, egész, évre  IS  pengő 
H ird e té s i  d íj szövegolila lon  50 f i l lé r ,  
hirdetési oldalon 40 fillér liasáhniilliméterenkint
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S z e r k e s z t ő s é g  és k i a d ó h i v a t a l :  
BUDAPEST, IX., VIOLA-UTCA 3. SZÁM 

T e l e l o n s z á m :  1—822—81

H I V A T A L O S  Ó R Á K :  D É L L L Ő T T  Í O  Ó K Á T Ö L d é l i i t j í a  i  O n A i e .

A karácsony
szent ünnepe beköszöntött, hogy szeretetet 
és békességet hirdessen a szenvedő emberi
ségnek !

Ma, amikor a hitetlenség borzalmai pusz
títják embertársainkat és amikor az esztelen 
téboly állandóan reszketteti ablakainkat, még 
inkább érezzük a szeretet ünnepének, a kará
csonynak melegét.

A vendéglátó iparosság a mai ködös és 
szürke téli napon örömmel köszönti a fényes 
és csillogó karácsonyt, mert az igaz szeretetet 
és békességet nyújt gazdagnak és szegénynek 
egyaránt !

Jól esik ilyenkor látnunk a felvidéki és 
erdélyi fenyőfák megérkezését, mert azok 
a Kárpátok üde levegőjét hozták el ide a 
Duna partjára. Egyben felújítják lelkűnkben 
a háború előtti gyönyörűséges Nagy-Magyar- 
ország képét !

A fenyőfa láttára megindul az üzletekben 
a karácsonyi vásár és ajándékkal telik meg 
minden otthon, hogy a sztíkölködőknek, a 
szegényeknek jusson ruhára, cipőre és kalácsra 
való, hogy a nyomortanyák legalább ilyenkor 
elfelejtsék az élet csapásait és érezzék ember
társaik szeretetét. Igazán nincs szebb és fel- 
emelőbb látvány, mint az a karácsonyi ünne
pély, ahol az anyagilag elhagyott gyermeke
ket és asszonyokat felruházzák és szükségleti 
cikkekkel őket megajándékozzák !

A karácsonyi vásár és a szent ünnepek jóté
konyan hatnak a vendéglátó iparra is, mert 
ilyenkor megindul a szállók, vendéglők és 
kávéházak forgalma. Megtelnek azok vendég
gel. Az éttermekben, a kávéházakban felállí
to tt fényes karácsonyfa alatt vidám társa
ságok szórakoznak. Az idegenforgalom meg
élénkül és a sok külföldi vendég ellepi a város 
szebbnél szebb üzleteit.

Tehát a karácsony ünnepe nemcsak a lelkek 
épülését szolgálja, hanem gazdasági szem
pontból is igen fontos tényező !

Ilyenkor önkénytelenül is eszünkbe ju t

tárgyában Farkas István képviselő interpellációjára 
Bornemisza miniszter válaszolt a képviselőházban. 
Kijelentette a miniszter, hogy ennek a hitelakciónak 
lényege az, hogy az állam egy bizonyos összeget, 
mégpedig először 120.000 pengőt, a legutóbbi évben 
pedig 200.000 pengőt bocsátott erre a célra rendel
kezésre és ez az állami hozzájárulás az időközi hozzá
járulásokkal együtt most már 600.000 pengőre emel
kedett. Szándékukban van ezt az összeget a viszo
nyokhoz képest tovább emelni, azzal a kikötéssel, 
hogy az érdekelt városok hasonló arányban bocsás
sanak e célra az iparosok és kereskedők részére meg
felelő összegeket rendelkezésre. Újabb 200.000 
pengőnek ilyen módon való kihelyezése folyamatban 
van, eddig még egyetlenegy városnál sem utasították 
vissza az ilyen hozzájárulás megszavazását. A minisz
ternek az a meggyőződése, hogy a városok is méltá
nyolják ennek az akciónak jelentőségét és meg
hozzák a rájuk eső áldozatot.

Ami a budapesti problémát illeti, ebből ,a 200.000 
pengőből állami hozzájárulásként Budapestre 55.000 
pengő jut és amennyiben Budapest városa ezt meg
szavazza, a miniszter közben fog járni a belügy
minisztériumban, hogy a jóváhagyás minél hama
rább megtörténjék és Budapest kisiparossága részére 
az esedékes összegek folyósíttassanak. Ezt a bel
ügyminiszter nevében is módjában volt kijelenteni, 
aki hajlandó — amennyiben természetesen háztar
tási szempontból az esedékes hitelhányad megszava
zása biztosítva van — a maga részéről soronkíviil 
jóváhagyni az erre vonatkozó községi és városi 
határozatokat.

A képviselőház az iparügyi miniszter válaszát 
helyesléssel tudomásul vette.

Az iparügyi minisztérium a Kereskedelmi és 
Iparkamara előterjesztésére a kisipari és kiskeres
kedői hitelakció keretében folyósítható kölcsönök 
határösszegét 200 pengőről 300 pengőre emelte fel.

Ilyen összegű kiutalást főképpen azok az iparosok 
és kereskedők kaphatnak, akik az igényelt kölcsönt

a költő nagyszerű mondása : ,,Áldja meg az 
Isten mind a két kezével, aki jó t tesz a sze
génnyel. Nem nézi, látják-e, szel a kenyeré
ből. Nem bánja, tudják-e, ad az erszényéből.“

kifejezetten termelési, illetve árúbeszerzési célokra 
kívánják fordítani, másodsorban pedig azok, akik 
ezen akció keretében már kölcsönben részesültek 
és azt rendesen visszafizették.

A kiutalásnál szigorított alapelveket gyakorol
nak, mivel figyelembe veszik azon körülményt is, 
hogy a kérelmező anyagi helyzete révén a kölcsön 
visszafizetése biztosítva van-e ?

Szilveszteri záróra. A belügyminiszter folyó évi 
december hó 31. napján mindennemű nyilvános 
étkező- és szórakozóhelyiség nyitvatartását, továbbá 
az említett helyeken szokásos szórakoztató zenélést 
reggel 6 óráig engedélyezte. Hangverseny és egyéb 
előadások, továbbá táncmulatságok és össztáncok 
megszerzendő előzetes engedély alapján szintén 
reggel 6 óráig engedélyezhetők.

Terray Lajos m. kir. szőlészeti és borászati főfel
ügyelő igen érdekes és tanulságos előadást tartott a 
szállodások és vendéglősök ipartestületében az új 
bortörvény végrehajtási utasításáról. Ismertette az 
új bortörvénynek egyes új rendelkezéseit, amelyen 
a must feldolgozását, a természetes cukorhiány 
pótlását, illetve a kedvezőtlen évjáratú borok fel
javítását szabályozzák.

A Budapesti Kereskedelmi és Iparkamara melletti 
választott bíróság új elnökei. A tisztességtelen ver
senyről szóló törvény alapján a budapesti választott 
bíróságok elnökeiként választható ítélőbírák név
sorát dr. Lázár Andor igazságügyminiszter a követ
kezőkben állapította meg: Sövényházi Neuhold 
Ferenc, Gál László, Szobonya Béla, Muzsnay József, 
Tolnay Iván, Sárffy Andor, Morvay Aurél kúriai 
bírák, Alcsuti Ákos, Ury Lajos, Orosz Mihály, 
Löw Tibor táblai tanácselnökök, Glatz Ede táblai 
bíró, Telekdy Lajos, Csalay Béla, Zettl Ágoston 
táblai bírák, Sárkány Balázs, Csonka Antal, Schwi- 
cker Richárd, Ridly István törvényszéki tanács
elnökök, Schilling Zoltán, a szabadalmi bíróság 
elnöke, Mayer Géza, a szabadalmi bíróság alelnöke.

Kisipari hitelakció
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A  Szállodások Nemzetközi Szövetsége
legu tóbb  B udapesten  ta r to tta  kongresszusát.

Eredetileg Madridba hívták egybe a kongresszust, 
de az ottani háborús események miatt helyezték át 
a tanácskozás színhelyét Budapestre. A megbeszélé
sek során az a vélemény alakult ki, hogy feltétlenül 
meg kell szüntetni a vízumokat, minden ország ide
genforgalmának erős hátráltatóját. Különösen a 
tranzitó-vízumok okoznak sok kárt az idegenforga
lomnak. Elhatározták, hogy a szövetség eljár a 
kormányoknál a vízumkényszer megszüntetése és 
egyéb korlátozó intézkedések leépítése érdekében. 
A szállodások nemzetközi szövetsége jövő évi kong
resszusát Párizsban fogja tartani, de ha ez bármi 
okból akadályokba ütköznék, Svédországban jönnek 
össze. Magyar szempontból a tanácskozásoknak 
van egy kedvező eseménye. Megállapodtak, hogy 
a magyar szállodai alkalmazottak a jövőben nagyobb 
számban mehetnek külföldi szállókba szakmájuk 
kitanulására, anélkül, hogy helyettük ugyanannyi 
külföldit kellene a magyar szállóiparnak alkalmazni. 
A kongresszus tagjai megkoszorúzták a Hősök 
emlékművét. Bornemissza Géza kereskedelmi mi
niszter fogadta ezután a szövetség küldöttségét.

Egyik nap Marcnchich Ottó adott ebédet a 
Dunapalota-szállóban, amikor Ferrcyrolles francia 
fődelegátus beszédében hangoztatta, hogyha a múltat 
már meg nem történtté tenni nem is lehet, a múlt

hibáit azonban jóvátenni kell és éppen ezért a magyar 
fővárosban járt francia szállótulajdonosok is annak 
a reményüknek adhatnak kifejezést, hogy Magyar- 
országnak a világ a trianoni sérelmekért igazságos 
elégtételt fog szolgáltatni. Aznap a kongresszus 
tagjai résztvettek azon a fogadáson, amelyet Gellér 
Mihály kormányfőtanácsos rendezett az Astőria- 
szállóban. Sir Towle beszédében kifejtette, hogy a 
külföldi nagyszállók tulajdonosai ez alkalommal 
is sok érdekes és kellemes benyomást szereztek Buda
pesten. A legteljesebb elismeréssel szólt a magyar 
vendéglátóipar tagjairól és külön megdicsérte az 
előzékenységükről immár világhíressé lett magyar 
pincéreket. Bienen holland fődelegátus a magyar 
konyha ízes termékeiről beszélt. Hangsúlyozta, hogy 
Budapestnek milyen kitűnő kenyere van. Majd 
Adlon Louis berlini szállótulajdonos Marcnchich 
Ottót és munkatársait dicsérte és a külföldi kartársak 
nevében köszönetét mondott a házigazda, Gellér 
Mihálynak is. '*

Tanácskozásaikat a Kereskedelmi és Iparkama
rában tartották. Megtekintették a budapesti für
dőket. A szállodások és vendéglősök ipartestülcte 
díszes vacsorát rendezett a tiszteletükre. Ezen a 
vacsorán Gundcl, Marcnchich, Válkay és dr. Stern 
mondottak beszédeket.

Ml Ú J S Á G ?
A Budapesti Kávésok Ipartestülete Mészáros 

Győző elnöklésével ülést tartott. Elhatározták, hogy 
újra napirendre tűzik a billiárdszalonok ügyét. 
Dr. Havas Nándor főjegyző ismertette a Hadirok
kantak Nemzeti Szövetségének kérelmét a hadirok
kantak a kávéházakban való foglalkoztatása tár
gyában. Az elnök felkérte a kávésokat, hogy tör
vényes kötelezettségükön felül is alkalmazzanak 
hadirokkantakat, majd bejelentette, hogy a Buda
pesti Gyógyszerész Testület az ez év nyarán a gyógy
szereknek a kávéházakban való árusítása ügyében 
kötött megállapodást egyoldalúan felbontotta, arra 
való hivatkozással, hogy állítólag azt a kávésok nem 
tartották be. Az elöljáróság ezt tudomásul vette és 
mérlegelés tárgyává teszik, hogy a budapesti kávé
házakban e cikkek forgalombahozatalát teljesen 
megszüntessék. Az újév közeledtével az elnök fel
hívta a kávésokat a régebbi határozatra, hogy újévi 
ajándékokat nem osztogatnak, hanem annak meg
váltásaképpen a szakmai munkanélkülieknek juttat
nak megfelelő összeget. Itt említjük meg, hogy a 
Budapesti Kávésipartestiilet és a Magyarországi 
Kávéházi és Éttermi Munkások Országos Szövet
ségének budapesti csoportja összegyűjtötte a szá
zalékos kiszolgálási díj rendszerére vonatkozó sta
tisztikai adatokat. Az adatgyűjtés megállapította, 
hogy a százalékos borravalórendszer bevezetése óta 
a felszolgáló pincérek keresete lényegesen csökkent. 
Az ipartestület szerint a napi kereset átlaga hét 
pengőről öt pengőre szállt le, a munkavállalók szö
vetségének adatai szerint pedig a heti kereset 
40 pengőről 32 pengőre. Ami a főpincéreket illeti, 
a kávésipartestiilet statisztikája kimutatta, hogy a 
főpincérek napi terhei általában csökkentek, de 
szerintük a százalékos kiszolgálási díj bevezetése óta 
általában a főpincéri kereset is csökkent, amit az 
érdekeltek a filléres fogyasztások borravalóvesztesé
geivel magyaráznak. A munkavállalók statisztikai 
adatgyűjtésük kapcsán arra hivatkoztak, hogy az 
új rendszer bevezetése óta a fogyasztás növekedett, 
a pincérek keresete tehát csak azért csökkent, mert 
a 40: 60 arányú felosztási kulcs a pincérek hátrá
nyára túlmagas részesedést ad a főpincéreknek. 
A százalékos kulcsot azonban a főpincéri óvadék 
kérdése miatt alig lehet módosítani. Az a főpincér, 
aki óvadék formában 3000—25.000 pengőig terjedő

összeggel járul a kávéház forgótőkéjéhez, valóban 
részestárs, aki méltán követel nagyobb hányadot 
a jövedelemből. Ezzel szemben a munkavállaló 
pincérek a borravaló felosztási kulcs arányos módo
sítását sürgetik. A napi 20—50 filléres „töréspénz" 
a napi 20 filléres „pohármosási pénz“ és az OTI- 
illeték felemészti a heti fizetést, úgyhogy a pincért 
úgyszólván csak a fogyasztó fizeti. Elöbb-utóbb 
módosítani kell tehát szerintük az elosztási arány 
kulcsát.

G y u la —S a r k a d !
m ű ú to n ,  a Fekete 
Körös partján épült

Remetei csárda 3 évre
b é r b e a d ó .  Nyári 
strand és kiránduló- 
hely. Bérleti feltéte
lek : Remetei Erdő
kerülőt. Posta. Jó
zsef szanatórium.

Bécsi szállodaigazgatói tanfolyam. A huszadik 
nemzetközi szállodaigazgatói tanfolyam 1937 január 
l l-én nyílik meg és május végén zárul. A tanítás 
rendszerint délután 4—6 óráig történik. A tanítás 
a kereskedelem- és közlekedésügyi minisztérium 
által jóváhagyott terv szerint történik. Felvétetnek 
hölgyek és urak, akik legalább 20 évesek. Megfelelő 
vendéglősipari előképzettséget kell kimutatni és az 
anyanyelven kívül egy nyelvet kell annyira beszélni, 
hogy magukat jól megértetni tudják. Ismertetők 
díjtalanul kaphatók. Bécs, I., Kurrentgasse 5.
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Ipari tanfolyamok rendezése ügyében Bornemisza 
Géza iparügyi miniszter a napokban 33.333—1936. 
I. M. szám alatt rendeletet adott ki. A rendelet sze
rint ipari tanfolyam az ipari munkára, valamint az 
azzal összefüggő célra képzést, vagy továbbképzést 
nyújtó rendszeres, de nem iskolai oktatás. Ipari 
tanfolyam fenntartására közhatóságokon kívül ér-

Mindennemű hús- és zsíradékszUkségletünket Lengyel h en tésá rú -  
gyár R.-T. üzleteiben vásároljuk! ---------Legjobb árú —  olcsó árú!
L E N G Y E L  H E N T E S A R U O Y A R  R .-T .

dekképviscletek, magán- és jogi személyek is kap
hatnak engedélyt. Ilyen engedélyt csak az a miniszter 
adhat, akinek a fenhatósága alá az illető ipar tart. - 
zik. Ijiari tanfolyam engedélyezését mindenkor 
írásban kell kérni. A tanfolyam vezetőjének az 
tekintendő, akihez a tandíj befolyik, illetve, aki 
a pénzzel rendelkezik. A rendelet azután részletesen 
rendelkezik a felügyeletről, a tanfelszerelésről, a 
vizsgákról és a bizonyítványok kiadásáról, vala
mint az engedélyezés feltételeiről.
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Idegenforgalmunk célkitűzései kérdésében sajtó- 
fogadás keretében ismertette Bornemisza Géza 
iparügyi és kereskedelemügyi miniszter nagyszabású 
terveit. Először a jövő májusban megnyíló párisi 
Tudomány és Művészet jelentőségét kidomborító 
világkiállítás magyar részének megrendezését ismer
tette a sajtó képviselői előtt. Előadta, hogy a magyar 
pavillon a román és az egyiptomi között a főútvonalon 
kapott helyet. Az építést és a művészi berendezést 
az úgynevezett Művészeti Bizottság, Csánki Dénes, 
a Szépművészeti Múzeum igazgatójának az elnöklete 
alatt vezeti. Ez a bizottság a benyújtott építési 
tervek közül György Dénes tervét találta legalkal
masabbnak. Az épület előcsarnokában Horthy 
Miklós kormányzó szobra fog állni. Az előcsarnokból 
nyílik a Sallc d’honneur, amelynek egyik falát a 
magyar történelemből, a másik falát a mai magyar 
életből vett képek díszítik. A freskókat Aba Novák 
Vilmos tervezte. Ezután következik a turisztika és 
a közlekedés terme. Ugyanebben a teremben állítják 
ki a MÁV legmodernebb mozdonyát, egy motoros
kocsit és a Kandó-félc villamos mozdonyt. Ugyan
csak itt mutatják be idegen fordításokban a magyar 
irodalom válogatott müveit. Budapest székesföván s 
vezetősége érzékeltetni kívánja a főváros szépségeit 
és hasznos gyógyfürdőit. Sorra következnek az 
iparművészeti kiállítás, a színházművészeti kiállítás 
helyiségei. Nagyszabású lesz az ipari terem. Az 
udvaron vadászati kiállítás lesz. A környező falakon 
helyezik el Szőnyi Istvánnak, a magyar népéletet 
ábrázoló freskóit. A mezőgazdasági teremben kris
tályüvegekben fog állni a magyar búza. Lesz még 
az állattenyésztésnek is terme, sőt egy kis szobában 
a magyaros népi munkákat is bemutatják. Itt a 
mezőkövesdiek, a kalocsaiak és a sárköziek jöhetnek 
szóba. Végül, de nem utoljára meg kell említeni a 
kiállítás magyar vendéglőjét, amelyet magyaros 
motívumokkal díszítenek. A miniszter rátért az 
idegenforgalmi kérdésekre is. A devalvációk nem 
fognak jelentősebb károkat okozni, mert idegen- 
forgalmi szerveink fokozottabb erővel dolgoznak a 
jövő év sikerének érdekében. Az eddigi már meglévő 
külföldi irodáinkat jobb és szebb propaganda
anyaggal látják el, továbbá új munkaterületek 
megdolgozását veszik programba. Elsősorban Briisz-. 
szélben, Egyiptomban, Dél-Amerikában állítanak fel 
új irodákat. Ezen felül igénybeveszik a sajtó és film 
nagyszabású propagandaerejét is. Különösen angol
szász területekről érkeznek kedvező jelentések a 
hazánk iránt megnövekedett érdeklődésről. Az. 
OTI—MABI idegenforgalmi alap 2,500.000 pengő
jéből körülbelül 1,700.000 pengő kerül kiosztásra a 
legközelebbi hetekben a vidéki szállodák között. 
A vidék idegenforgalmának a kiépítését úgynevezett 
idegenforgalmi súlypontok kijelölésével fogják vé
gezni. Ezeken a helyeken rövidesen megindulnak a 
vízvezetési és villamosítási munkálatok. Rendezik 
az útkérdést is, hogy az autósoknak megfelelő kör
utazások váljanak lehetővé. Az attrakciók közül 
továbbfejlesztik a Júniusi Heteket, a Szent István- 
lictct, a Balatoni Sporthetet és a Nemzetközi Vásárt. 
A látványosságnak számító boldogi, mezőkövesdi, 
kalocsai, hortobágyi és bugaci népművészeti vendég
házak mellé a következő évben a tihanyit nyitják 
meg. A vendéglátóipar elismeréssel veszi tudomásul 
Bornemisza miniszter nagyszabású terveit.

TÖRLEY
TftllSKAyCflSIMO-RÉSERVE
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Az Ipartestületek Országos Központja panasz 
tárgyává tette, hogy egyes adóhivatalok az ipar
testületi tagsági díjak ellen az iparhatóságokhoz 
benyújtott felszólamlást illetékköteles beadványnak 
tekintették s ebből folyólag ezeket meglelctezték. 
Az IPOK a pénzügyminiszterhez intézett felterjesz
tésében annak a véleményének adott kifejezést, hogy 
a tagsági díj elleni felszólamlás az ipartestület 
minőségéből folyóan bélyegmentes. Dr. Fabinyi 
Tihamér pénzügyminiszter most válaszolt a bead
ványra és közölte az IPOK-kal, hogy az ipartestületi 
tagsági díjak ellen benyújtott felszólamlások illeték
mentessége ügyében valamennyi pénzügyigazgató
sághoz, pénzügyigazgatósági kirendeltséghez és a 
Központi Díj- és Illetékkiszabási Hivatalhoz kör
rendeletét intézett, amelyben rámutat arra, hogy a 
közadók kezeléséről szóló 1927. évi 600. P. M. számú

Hauer Rezső cukrász
Budapest, Vili., Rákóczi út 49. szám
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hivatalos összeállítás 161. szakasza szerint azok a 
szolgáltatások, amelyek közadók módjára hajtandók 
be — és ezek közé tartoznak az ipartestületi tag
díjak is — közadóknak minősülnek, ennélfogva az 
ipartestületi tagsági díjak közszolgáltatási jelleggel 
bírnak és az ipartestületi elöljáróság által kivetett 
ilyen dijak ellen az ipartestület felügyelőhatóságához 
beadott felszólamlások az illctéki díjjegyzék 14. 
tételének p) pontja alapján illetékmentesek.

jTAz idegenforgalom örvendetes fejlődése követ
keztében 1937-re engedélyezik, hogy legfeljebb 20 
személy idegenvezetői tanfolyamot hallgasson. 
Jelentkezni lehet az Országos Magyar Idegenfor
galmi Hivatalban (II., Lánchíd-utca 3.) dr. Rohrin- 
ger Sándornál. A tanfolyam február havában kez
dődik.

A barackpálinka védelme. Rásonyi Papp Gedeon 
Kecskeméten, a Mezőgazdasági Kamara ülésén 
szóvátette a kisílstösök védelmében, hogy Hidász
ból égetnek szeszt és mint barackpálinkát hozzák 
forgalomba. Hangoztatta, hogy a barackpálinka jó 
nevének megőrzése végett senkinek se legyen joga 
barackpálinka gyanánt kereskedelmi forgalomba 
hozni olyan készítményt, mely nem tisztán barack
ból készült. Sőt Kecskemét városának kötelessége a 
minőség legnagyobb fokára törekedni, még ha ilyen 
módon kevés is az előállítható mennyiség, hogy a 
márkával ellátott barackpálinka valóban az a kiváló 
zamatú ital legyen, ami elterjedését és elismerését 
világszerte lehetővé teszi. Nem baj, hogy az ilyen 
tiszta és jól készített barackpálinka olcsó nem lehet, 
mert ha vetekedni fog a legjobb konyakkal, meg is 
fogják az árát adni azok, akik a különlegességet 
meg szokták fizetni. Ma tele van a főváros barack- 
pálinkával, amelynek jórésze nem finom, még azok 
sem elsőrangúak, amelyek kecskeméti márkával 
vannak ellátva. Kiválóak a Nagykőrös főzőjéböl 
kikerült barackpálinkák, csakhogy ebből nincsenek 
számottevő mennyiségek, hiszen Nagykőrös nem 
olyan fontos baracktermő város, mint Kecskemét. 
De a kevés, amit főz, az jó. Nagy érdekek fűződnek 
ahhoz, hogy az alföldi barackból világmárkát jelentő 
pálinka készüljön és ezért mindenféle kotyvasztást 
lehetetlenné kell tenni, amely barackpálinka címén 
akar forgalomba jutni.

32 hl. s a j á t  te rm é sű  hom oki ú jb o r  
elad ó. Cim a kiadóhivatalban.

A Színművészeti Akadémián vagy a Zene
művészeti Főiskolán nyert végbizonyítvány ipari 
képesítés szempontjából a középiskolai érettségi 
bizonyítvánnyal nem vonható egy tekintet alá. 
Amennyiben azonban olyan színművészeti akadémiát 
vagy zeneművészeti főiskolát végző egyén szán
dékozik ipari pályán elhelyezkedni, akit eddigi 
pályájának folytatásában végbizonyítványának meg
szerzése után a hatósági orvos által igazolt testi 
fogyatkozása gátol, az ilyen egyén végzettségének 
az ipari képesítés szempontjából való figyelembe
vételét legfőbb felügyeleti jogából kifolyólag a 
kereskedelemügyi vagy iparügyi miniszter esetről- 
esetre elbírálás tárgyává teszi.

A Váci Ipartestület ötven éves jubiláns közgyű
lését minap tartotta meg mintegy nyolcszáz főnyi 
iparos jelenlétében, amellyel egyidejűleg avatták fel 
a Quell Rudolf-iparosotthont. Az otthon alapításá
nak történetét Tanár János dr. városi tanácsnok 
ismertette, míg az ünnepi beszédet Kornis Gyula, 
a Képviselőház alelnöke tartotta. Az ipartestületi 
közgyűlésen a vendégeket Ruszty-Rusztek Lajos 
polgármester üdvözölte, az iparügyi minisztert 
Petneházy Antal államtitkár képviselte, aki újabb 
reformokat jelentett be az ipartestületek s általában 
a kézművesipari kérdésekkel kapcsolatban. Moór 
Jenő kamarai titkár a tanácskozó és gravamenális 
ipartestületek helyett a mindennapi kenyeret biz
tosító ipartestületekben látja a jövőt. A közgyűlést 
díszebéd követte, amelyen az első pohárköszöntőt 
a polgármester mondotta, majd Kornis Gyula kép
viselőházi alelnök üdvözölte a jubiláló ipartestületet 
s annak elnökét, Quell Rudolfot.

Ipartestületek elöljárósági ülésein meghívás nélkül 
senki sem vehet részt. Az ipartestületi szék elnöke 
az elöljárósági ülésre nem hívható meg, mégpedig 
azért, mert az ipartestület elnökének az elöljárósági 
ülésre történő meghívása és az azon való megjelenése 
az ipartestületi széknek az elöljáróságtól való függet
lenségét hátrányosan befolyásolhatná, másrészt az 
ipartestület alapszabályai szerint az elöljáróság 
tanácskozási joggal csak a számvizsgálóbizottság 
tagjait, a szakosztályok elnökeit, a pénztárost és 
az ügyészt hívhatja meg.

Csúcsszerv a főváros idegenforgalmának irányí
tására. Budapest Fürdőváros Egyesület a Szent 
Gcllért-szálló hangversenytermében nagyszámú és 
előkelő közönség részvételével felolvasó üíést tartott, 
amelyen Medriczky Andor dr. székesfővárosi fogal
mazó tartott „Fürdőpolitika és idegenforgalmi 
politika" címmel igen érdekes előadást. Az előadó 
szerint a főváros idegenforgalmi politikájának irá
nyítására inkább egy bizonyos csúcsszerv volna 
alkalmas, még pedig közvetlenül a polgármester alá 
rendelve. Egy ilyen szerv ki tudná küszöbölni azokat 
az esetleges ellentéteket is, amelyek a ma még nem 
eléggé kialakult idegenforgalmi és fürdőügyi szervek 
között esetleg felmerülhetnek. Az előadó végül 
hálásan emlékezett meg néhai Liber Endre alpolgár
mesternek a fiirdőiigyek terén végzett irodalmi 
működéséről. A nagy érdeklődéssel hallgatott elő
adáshoz többen szóltak hozzá.

P ál ack-képe$
fehér-vörös hegyi, többévi ó- új faj
borok és szőlöoltvúuyok beszerezhetők

Veszelovszky István gazdasági iskolai 
tanítónál A b a sá ro n , Heves megye.

Garantált teljes 
zsírtartalmú

sajtjaink
mindenütt 

beszerezhetők: 
Pálpuszta-sajt, 

■U; Derby-sajt, Roma- 
O  dour, Imperlál,
|  Óvári, Trappista, 

Casino, Roquefort, 
Roquefortdobozo8
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Borpiacon az utóbbi napok során fokozott keres
let indult meg a 11 fokos és ennél nagyobb szesz
fokú, jobb minőségű borok után, ami azzal magya
rázható, hogy a belföldi fogyasztás megnövekedett 
mértéke mellett az ünnepekre biztosított készletek 
szűköseknek bizonyultak s a kereskedelem újabb 
vásárlásokat eszközölt a termelőknél a piac kellő 
ellátására. A kivitel terén is élénkülés van, amennyi
ben Svájc legújabban engedett a túlzott minőségi 
követelményeiből s úgy vörös, mint fehérborokból 
nagyobb rendelést tettek svájci kereskedők s remény 
van rá, hogy a most beérkezett rendelések folya
matos jellegűek lesznek. Németország felé ugyancsak 
fokozódik a borkivitelünk s az eddig kiszállított 
párlási bormennyiségeken felül a közeljövőben 
nagyobb kiviteli lehetőségek fognak megnyílni, 
mihelyt a németországi kereskedők a közeljövőben 
meg fogják kapni az igényelt mennyiségekre vonat
kozó behozatali engedélyeiket. Újabban nemcsak 
párlási bor, hanem magasabb szeszfokú jóminőségű 
borok is mennek ki a német piacra. A megélénkült 
belföldi kereslet folytán az áraknál további szilár- 
dulás mutatkozik. A 11 szeszfokos borok irányára 
Malligand-fokonként 1*4 fillér — hektoliterenkint 
15-5 pengő —, a 12 szeszfokosaké Malligand-fokon- 
kint 1-6 fillér — hektoliterenkint 19—20 pengő —, 
a 13 szeszfokos boroké pedig Malligand-fokonkint 
l -8—2 fillér — hektoliterfokonkint 23—26 pengő — 
a jelenlegi piaci forgalomban. A magasabb szesz
fokú borok az utóbbi hetek alatt mintegy 10—15 
százalékos árjavulást értek el.

Vendéglöskonyhai moslékot
veszek. Ajánlatok e lap kiadóhivatalába 
„ K o s i t  k“  jelige alatt küldendők.

Népszövetség pénzügyi bizottságában legutóbb 
kimerítő tájékoztatást adott Fabinyi pénzügymi
niszter Magyarország gazdasági és pénzügyi helyze
téről. Fabinyi Tihamér beszámolójában a Darányi- 
kormány pénzügyi és gazdasági célkitűzéseire tért ki 
bővebben és ezzel megmutatta az útat, amelyen

A cukrászipari munka vasárnapi és 
Szent István napi szünetelésének szabályozása.

Az ipari munka vasárnapi és Szent István napi 
szünetelésének szabályozása tárgyában kiadott 
94.537/1931. K. M. rendelet (R. T. 1921. évf. 914. 
old.) 13. §-át az 1891 : XIII. t.-c. 3. §-ában nyert 
felhatalmazás alapján a m. kir. belügyminiszter és 
földmívelésügyi miniszter úrral egyetértőleg a követ
kező negyedik és ötödik bekezdéssel egészítem ki :

„A cukrászok üzleteiben az ipari munka, ide
értve a házhoz szóló megrendelések teljesítését is, 
az ezekre az üzletekre nézve megállapított záróráig 
végezhető, azzal a korlátozással, hogy a cukrász
iparos déli tizenkét órától kezdve rendes üzleti sze
mélyzetéből, amennyiben rendszerint nyolc, vagy 
annál több segéddel dolgozik, legfeljebb két, egyéb
ként pedig legfeljebb egy segédet foglalkoztathat és 
hogy a munkaszüneti napon végzett munkát, mint 
túlmunkát a szokásos munkabérnél legalább*’ 50 
százalékkal magasabban köteles díjazni.

A csupán déli tizenkét óráig, vagy a csupán déli 
tizenkét óra után foglalkoztatott alkalmazottaknak 
a munkaadó a munkaszüneti napot követő hét vala
melyik köznapján egy szabad félnapot, a délelőtt és 
délután egyaránt foglalkoztatott alkalmazottaknak

pedig a munkaszüneti napot követő hét valamelyik 
köznapján egy egész napot, vagy a hétnek két köz
napján egy-egy félnapot köteles pótpihenőként biz
tosítani. A Szent István napján végzett munkáért 
pótpihenőt nem kell adni.“

A 94.537/1921. K. M. számú rendelet 30. §-ának 
rendelkezései a fenti kiegészítő rendelkezésekre is 
kiterjednek, miért is az, aki a jelen rendelet rendőri 
rendelkezéseit vagy tilalmait megszegi, amennyiben 
cselekménye, vagy mulasztása súlyosabb büntető 
rendelkezés alá nem esik, kihágást követ el és az 
1891 : XIII. t.-c. 6. §-a, valamint az 1928: X. t -c. 
rendelkezései értelmében 600 pengőig terjedhető 
pénzbüntetéssel büntetendő. E rendeletbe ütköző 
kihágások felett első- és másodfokon a közigazgatási 
hatóságok a m. kir. rendőrség működési területén 
a m. kir. rendőrség, harmadfokon pedig a m. kir. 
belügyminiszter bíráskodik.

Ez a rendelet a kihirdetését követő nyolcadik 
napon lép hatályba.

Budapest, 1936 december 4.
Bornemisza Géza s. k. 

m. kir. ipar ügyi miniszter.
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Magyarország e tekintetben haladni kíván. A magyar 
gazdasági élet, a pénzügyi helyzet javulását jelző 
adatok felsorolása mellett a pénzügyminiszter a 
Magyar Nemzeti Bank helyzetével és a magyar kül
kereskedelem alakulásával is behatóan foglalkozott. 
Fabinyi Tihamér beszámolói nemcsak itthon, hanem 
a Népszövetség pénzügyi bizottsága előtt is mentes 
minden túlzott derüsenlátástól. ö  a realitások em
bere, tehát ítéleteiben nem befolyásolják hangulati 
elemek. S az elismerés, amelyet pompásan felépített 
beszámolója után kapott, méltó kifejezője volt egy
felől az ő fáradhatatlan és odaadó munkásságának, 
másfelől a magyar gazdasági és pénzügyi élet helyes 
irányú vezetésének.

A tokaji bortermelők évekkel ezelőtt nagyobb 
felújítási kölcsönt, mintegy 2,200.000 pengőt vettek 
fel a kormánytól. Abban reménykedtek, hogy bor
ban fizethetik majd vissza, az erre vonatkozó első 
tárgyalások azonban eredménytelenül végződtek. 
Marschall Ferenc földmívelésügyi államtitkár veze
tésével 'most újabb tárgyalásokat folytattak le az 
ügyben, a tárgyalások során a kormány elvben 
hozzájárult a kölcsönöknek tokajhegyaljai export
képes borban való visszafizetéséhez, sőt mustot is 
átvehet a budafoki borpince. A bor, illetőleg must 
átvételi árát bizottság állapítja meg. A részleteket 
most dolgozzák ki.

A balatoni szállodások a júniusi vakációért.
Az elmúlt években a kultuszkormány több ízben el
rendelte, hogy a tanév június első napjaiban feje
ződjék be. Ekkor leghosszabbak a napok, legüdébb 
a vegetáció és legkellemesebb a szabadban való für
dés. A vakáció korábbi megkezdésének előnye az is, 
hogy a gyermekes családok előbb kezdhetik meg nya
ralásukat s a gyermekek egész évi munkájuk után 
hamarabb jutnak pihenéshez. Természetes, hogy így 
a fürdőhelyek látogatottsága is fellendült. Rend
kívül fontos, hogy a vakációnak a rendje ez ne eset- 
ről-esetre, hanem évekkel előre, intézményesen biz
tosítva a köztudatba beidegződjék s a gyermekes 
családok idejében előkészíthessék nyaralásuk be
osztását. A Balatoni Szálloda- és Penziótulajdonosok 
Egyesülete most kiildöttségileg nyújtotta be kér
vényét a kultuszminisztériumhoz és felkérte a 
Magyar Királyi Balatoni Intéző-Bizottságot is, 
hogy ezt a fontos balatoni ügyet tegye magáévá.

Kétszáz éves a túrósrétes. Jubilál a túrósrétes, 
mindnyájunk kedves csemegéje. Még pedig nem is 
valami apró kis jubileumról van szó : kétszáz éves 
múltra tekint vissza ez a közkedvelt sütemény. Bécsi 
lapok híradása szerint pontosan kétszáz évvel 
ezelőtt a Bécs melletti Breitenfeldben támadt egy 
ügyes szakácsnak ez a „korszakalkotó" gondolata. 
Túrósrétes! Ez volt a jelige, amely a bécsieket 
Breitenfeldbe vonzotta. El is lesték a készítési 
módját, úgyhogy a kedvelt sütemény diadalmasan 
bevonult Bécsbe, ahol csakhamar az uzsonnakávéhoz 
is szívesen fölszolgálták. De hát itt sem állott meg a 
sikerek útja, átköltözött a Lajtán Magyarországba. 
Itt fejlődött azután ki a túrósrétes a maga nagyszerű
ségében. A magyar konyha egyéni zamatja és a 
magyar szakácsnők közmondásos találékonysága 
„új léndtiletet adott a túrósrétes egyre, felfelé ívelő 
pályafutásának". Olyannyira, hogy hamarosan el
halványult a bécsi hír, a magyar túrósrétes kapott 
hírre. Aztán jöttek a változatok. Túró helyett 
máktöltelék, almatöltelék. A legfrissebb változat, 
de mi tűrés-tagadás, ezidőszerint talán a legnépsze
rűbb a rétesvariációk között: a káposztásrétes.

Gazdasági szaktanárok. A kormány bizottságot 
alakított, amely előtt vizsgát kell tenni, illetve vizs
gát tehet minden mérnök, aki gazdasági, illetve ipari 
szaktanárnak készül. Az ipari érdekeltségek most 
felterjesztést intéztek Hóman Bálint vallás- és köz- 
oktatásügyi miniszterhez, amelyben rámutatnak 
arra, hogy ennek a grádusnak elérését lehetővé kell 
tenni az olyan szak- és tanonciskolái tanárok szá
mára is, akik már régen és gyakorlatilag foglalkoznak 
szakoktatással. Kétségtelen — mondja a felterjesz
tés —, hogy az elméleti képzettség és a mérnöki 
oklevél nagy előnyt és értéket jelent, de nem 
kevésbbé értéknek kell tekinteni e gyakorlati kép
zettséget is, de mindamellett tekintetbe kell venni a 
régen, sokszor évtizedek óta e téren működő szak- és 
tanonciskolái tanárok előlépési jogát is. Kérik a fel- 
terjesztésben a vizsgálóbizottságról szóló rendelet 
sürgős átdolgozását.

Csátaljáról a kadarka elindult külön vonaton. I 
Tizenhat különleges vagonból állott a különvonat és 
mindegyiken két óriási hordó terpeszkedett. A község I 
valamennyi lakosa összescreglctt a pályaudvaron 
és kendöt lengetve, éljenezve búcsúztatták a hatal
mas hordókat. A hordókban ugyanis 150—150 
hektoliter zamatos csátaljai kadarka volt és a Wied- 
mann svájci borexportcég vásárolta Csátalján és 
környékén 52.000 pengőért. Tíz napig tartott, ntlg a 
különvonat óriás-hordóit megtöltötték a csátaljai 
kadarkával, amely ennek az alig ismert borvidéknek 
40.000 hektós terméséből került ki. Közel 5000 hekto
liter bor indult .tehát útnak egyszerre Csátaljáról, 
hogy a népszövetség fővárosában kerüljön forga
lomba. Ez a hatalmas borexport mentesítette a csát
aljai szülőgazdákat az idei borértékesítés gondjaitól. 
Ilyen nagy tételben való borszállltmány még nem 
fordult elő a Bácskában eddig, legfeljebb ha 5—6 
vagon bort indítottak útnak egyszerre. A külön
vonat különben a MÁV-nak is 20.000 pengő hasznot 
hozott. Vígan száguld már a magyar mozdony Svájc 
felé, a gazdák pedig joggal remélik, hogy a meg
maradt termésért is hamarosan visszajönnek majd a 
derék svájciak.

Lapunkban hirdetni:
biztos s ik e r!

Borkereskedők a szüreti eredményekről. A Magyar 
Borkereskedők Egyesületében megvitatták a szüreti 
áralakulással kapcsolatos kérdéseket. Dietz Miksa, 
Popper Zsigmond, Miklós Tibor, Winter Béla és 
mások hozzászólása után megállapították, hogy a 
kereskedelem az idei termésből máris mintegy fél
millió hektoliter mennyiséget vett fel és az adott 
viszonyok között az összes elhelyezési lehetőségek 
teljes kihasználásával igyekezni fog az idei termelés 
értékesítése körül gazdasági hivatását teljesíteni. 
Ezután a titkár számolt be a borfogyasztási adó 
teljes eltörlése iránti akcióról. Minthogy az export 
fejlesztése nagyrészt a kormányon kívül álló ténye
zőktől függ, viszont a belső fogyasztás előmozdítása 
teljesen a kormány kezében van : ennek egyik leg
főbb akadályát, a fogyasztási adót a legsürgősebben 
ki kell küszöbölni. Erre sohasem volt égetőbb szük
ség, mint ma, amidőn a bő termés folytán a bort 
terhelő adó vidékenkint összegszerűen ugyanannyi, 
mint amennyi a vele terhelt árúnak az értéke.

A világ legrégibb bora, amely a III. századból 
származik, egyik érdekessége a berlini borászati 
kiállításnak. A füles üvegkancsót, amelyet eddig tar
talmával együtt a speyeri múzeumban őriztek, 
annakidején Felső-Bajorországban, kőszarkofágban 
találták. Az 1700 esztendős bor, természetesen telje
sen beszáradt, de a vegyészek véleménye szerint ma 
is feloldható és állítólag mitsem vesztett sem színé
ből, sem erejéből.

A magyar királyi rendőrség budapesti fő- 

kapitányságátiak III. kerületi kapitánysága.

itéletkivonat.
A budapesti III. kerületi kapitányság 

359-1-1936. kih. sz. alalt Stuchmunn Alajos, 
budapesti, 59 éves, róni. kath., üzletvezetőt 
(lakik: III. kerület, Lajos ucca 50. szám), 
mert túlkénczett mustot hozott forgalomba, 
10 pengő pénzbüntetésre, nemfizetés cselén 
1 napi elzárásra és az eljárási költségek 
megfizetésére ítélte. Az ítélet jogerős.

Vitéz tlr. Jónás s. k.
r. büntetőbíró.

Előfizetőinkhez
azzal a kéréssel fordulunk, hogy az elő
fizetési dijakat kiadóhivatalunkba be
küldeni szíveskedjenek.

Főszerkesztő:
DR. KISS ISTVÁN.

Felelős szerkesztő, kiadó és laptulajdonos 
Dr. KISS ISTVÁNNÉ.
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